
 روایت هفتمین تور رسانه ای - نظارتی
 قوه قضائیه به هرمزگان

از رسیدگی به اسناد رفسنجان تا تعیین 
تکلیف 2500 خودرو خارجی

 رئیس کل دادگستری هرمزگان در گفت وگو با 
»آرمان ملی«:   قطعا در آینده ای نزدیک تحولی در 

بخشنامه های خلق الساعه خواهید دید

آرمان ملی- سهیل ثابت: هفتمین تور رسانه ای- نظارتی قوه 
قضائیه به همت مرکز رسانه دستگاه قضا به مدت 2 روز در استان 
هرمزگان انجام شد و در این تور رسانه ای که با حضور بیش از 50 
خبرنگار و عکاس از 35 رسانه مختلف ملی و استانی صورت گرفت 
اقدامات دستگاه قضائی در استان هرمزگان و پیگیری اجرای 
مصوبات سفر اخیر رئیس قوه قضائیه به این استان در حوزه های 
مختلف برای اصحاب رسانه تشریح و مورد بازدید قرار گرفت. این 
تور رسانه ای در ابتدا با نشست خبری مجتبی قهرمانی، رئیس کل 
دادگستری استان هرمزگان برگزار گردید و سپس خبرنگاران به بازدید 
از نمایشگاه انعکاس اقدامات و دستاوردهای دادگستری استان 
پرداختند. قهرمانی در نشست خبری خود با تشریح اقدامات در 
سفر اخیر رئیس دستگاه قضا به استان هرمزگان اظهار داشت: 
»مقامات قضائی در برخی شهرستان ها با حضور در کمپ های 
ماده ۱5 و ۱۶ و با معتادان در حال درمان دیدار کردند.« وی ادامه 
داد: در موضوع حل مشکل اسناد موسوم به رفسنجان در قشم، 
۷۱۴2 فقره سند در سال 5۱ توسط فردی که از رفسنجان به قشم 
آمده برای مردم صادر شده که این اسناد مشکل اربعه دارد. این 
اسناد یکی از مشکلات جدی مردم قشم بود و برای ثبات مالکیت 
در قشم با مشکل مواجه بودند. همچنین سرمایه گذاران برای کار 
در این جزیره گاهی دچار مشکل می شدند. رئیس دادگستری 
استان افزود: »چند ماه قبل در جلسه ای با ریاست قوه قضائیه این 
مشکل را مطرح کردیم و وی دستور داد مسیر قانونی برای رفع این 
مشکل ایجاد شود و پیرو آن با برگزاری جلسات متعدد این مشکل 
رفع و صدور سند برای مردم آغاز شد. تا کنون 50 فقره از این اسناد 
به صاحبان آنان تحویل داده شده و کار صدور سند برای سایر 
متقاضیان با سرعت در حال پیگیری است. این طرح هیچ هزینه ای 

برای مردم ندارد و اسناد رایگان برای مردم صادر می شود.«
  بازدید از اسکله شهید رجایی و باهنر 

پس از نشست خبری رئیس کل دادگستری هرمزگان خبرنگاران 
همراه با رئیس کل دادگستری استان به بازدید از اسکله های 
شهید باهنر و شهید رجایی پرداختند که قهرمانی در این مسیر 
نیز توضیحاتی در خصوص عملکرد دستگاه قضائی در این پایانه ها 
مطرح کرد و گفت وگویی با مسئولان گمرک، مرزبانی و برخی بازرگانان 
داشت و خطاب به خبرنگاران حاضر در خصوص بخشنامه های 
کثر جلسات فعالان اقتصادی با مسئولان  گیر گفت: در ا دست و پا
همین بخشنامه ها است که زمینه ساز گرفتاری ها شده است. 
این مساله موجب بی ثباتی در قراردادها و ناتوانی تجار برای 
برنامه ریزی آینده محور است. مشکل اصلی ما در کار وجود همین 
بخشنامه های خلق الساعه است. وی بیان کرد: در حال حاضر 
نیز در اقدامی پیشگیرانه به صورت روزانه کالاها رصد می شوند و تا 
پیش از آنکه به مرحله رسوب برسد وارد تعیین تکلیف می شویم. 
قهرمانی همچنین در جریان بازدید از بندر شهید باهنر عنوان 
کنون حدود 2 هزار 500 دستگاه  کرد: از شهریورماه سال گذشته تا

خودروی خارجی وارداتی ترخیص و وارد بازار شده است. 
   بازدید از زندان مرکزی هرمزگان 

دومین روز تور رسانه ای قوه قضائیه با بازدید خبرنگاران از زندان 
مرکزی بندرعباس همراه بود که به گفته رئیس کل دادگستری 
برای اولین بار به خبرنگاران اجازه ورود به محیط زندان و بازدید از 
مکان های مختلف داده می شد. پس از ورود به محیط زندان دکتر 
قهرمانی به تشریح اقدامات دادگستری استان در زندان مرکزی 
پرداخت و آمارهایی در این خصوص ارائه و بیان کرد: ما مدعی 
هستیم که زندان هایمان بر مبنای اصول پیشرفته حقوق بشری و 
ع مقدس اسلام اداره می شود. هر زندانی می تواند ۴ نوع  موازین شر
ملاقات با خانواده داشته باشد. ملاقات حضوری، ملاقات از طریق 
کابین، ملاقات خانوادگی که برای زندانیان متاهل که پس از مدتی 
شرایط فراهم می شود که با خانواده خود 2۴ تا ۴8 ساعت در یک 
محیطی کنار هم باشند و اخیرا هم کار بسیار جدید و نوینی شده 
که امکان ملاقات تصویری زندانیان با خانواده خود ارتباط داشته 
باشد. بعید می دانم که جایی در دنیا این امکان برای زندانیان 
فراهم باشد. در بحث رسیدگی به امور زندانیان یک قاضی مستقر 
در زندان داریم که هر روز به یکی دو بند سرکشی می کنند و زندانی 
به قاضی دسترسی مستقیم و چهره به چهره دارد. همچنین در 
این بازدید خبرنگاران از اقداماتی همچون دادگاه آنلاین، ارتباط 
تصویری زندانیان و کارگاه های فنی و حرفه ای بازدید کردند. در 
ادامه تور رسانه ای خبرنگاران از قسمت مانیتورینگ فرماندهی 
کل فراجای استان بازدید و در نشست خبری حضور پیدا کردند 
کل نیروی انتظامی استان و  ، فرمانده  که سردار جاویدان فر
سردار اسماعیلی، فرماندهی مرزبانی استان به تشریح عملکردها 
کید بر  پرداختند. سردار جاویدان فر در این نشست ضمن تا
همکاری نیروی انتظامی با مسئولان از جایگاه برتر این استان در 
تامین امنیت خبر داد. همچنین سردار اسماعیلی در خصوص 
قاچاق سوخت اظهارکرد: بیش از 3 میلیون ۷00 هزار لیتر بنزین 

قاچاق و 390 میلیارد توکمان کالا کشف و ضبط شده است. 
    سفر به قشم

 نقطه پایانی سفر خبرنگاران به استان هرمزگان سفر به جزیره 
زیبای قشم و روستای سهیلی قشم بود که یکی از پرگردشگرترین 
روستاهای ایران است. یکی از مهم ترین مشکلات مردم این جزیره 
ماجرای اسناد موسوم به رفسنجان است که درگیری زیادی به 
جهت تملیکی برای مردم قشم به وجود آورده است که اخیرا با ورود 
قوه قضائیه این مساله در حال مرتفع شدن است و در جریان این 
بازدید نیز مهدوی، دادستان قشم یک سند تک برگ تفکیکی 

رسیدگی شده از اسناد رفسنجان را به یکی از مالکان اهدا کرد. 
کنون ثمربخش بوده     ورود رئیس قوه قضائیه به هر موضوعی تا
رئیس کل دادگستری هرمزگان در خصوص بخشنامه های 
خلق الساعه و مشکلاتی که برای مردم ایجاد کرده به »آرمان 
کنون  ملی« گفـت: ورود رئیس قوه قضائیه به هر موضوعی تا
ثمربخش بوده و در سفر اخیر همین بخشنامه های خلق الساعه 
بود که در قطعا در آینده ای نزدیک تحولی در بخشنامه های 
خلق الساعه خواهید دید. مجتبی قهرمانی در خصوص میزان 
هماهنگی دستگاه های اجرایی با گمرکات و بنادر اظهارکرد: یکی 
از علل توفیقاتی که در استان هرمزگان است تعامل و همراهی همه 
مسئولان است که همه با هم همراه هستند. دنبال حل مشکل 
مردم هستیم و این موضوع باعث شده در استان هرمزگان اتفاقات 

خوبی بیفتد. 

روزهای  شفیعی:  مطهره  ملی–  آرمان 
خوب محمدباقر قالیباف رو به پایان است؛ 
روزهایی که تصمیم آقای رئیس برای همگان 
بر  قالیباف  آقای  که  روزهایی  بود.  حجت 
مسند ریاست بود و در ۴ سال جلوسش بر 
این کرسی با روزهای تلخ و شیرینی مواجه 
کرسی  گر بار دیگر بر  شد. آقای رئیس اما ا
ریاست مجلس تکیه بزند دیگر آقای رئیس 
خرداد 99 تا خرداد ۱۴03 نخواهد بود. در این 
۴ سال حواشی زیادی برای قالیباف ایجاد 
شد از جمله ادعاهایی نظیر تهیه سیسمونی 
نوه از ترکیه، درخواست مهاجرت از سوی پسر 
قالیباف و... اما منبع اصلی ایجاد حواشی 
برای قالیباف جز جبهه پایداری نبود که از هر 
کنون  فرصتی برای تضعیف وی بهره می برد. ا
هم مجلس دوازدهم آغاز نشده اما حواشی 
حول محور قالیباف آغاز شده است و امنا 
است که برای قالیباف خط ونشان می کشد. 
اعضای امنا به صورت علنی اعلام می کنند 
ندارند  قالیباف  ریاست  تداوم  به  تمایلی 
سیدنظام الدین  اردیبهشت   ۱۷ چنانکه 
موسوی، عضو هیات رئیسه مجلس شورای 
تغییر  برای  »امنا«  اینکه  بیان  با  اسلامی 
آرایش سیاسی به نفع نخبگان برنامه دارد، 
آینده  مجلس  شرایط،  تغییر  برای  گفت: 
ما  گرفت.  بزرگ  و  تاریخی  تصمیمات  باید 
پدرخوانده نداریم و به خود متکی هستیم و از 
کسی هراسی نداریم و عقب نشینی نمی کنیم. 
دوم  مرحله  کاندیداهای  اردیبهشت   ۱9
ائتلاف انتخاباتی امنا در اطلاعیه ای اعلام 
کردند »حضورمان در لیست های انتخاباتی 
در  شرطی  هیچ  پذیرش  معنای  به  دیگر 
نیست  فعلی  مدیریت  استمرار  خصوص 
در  حتما  مردم،  صریح  خواست  مطابق  و 
مجلس آینده برای تحقق این موضوع تلاش 

خواهیم کرد.«

برای  رائفی پور   توقف  بدون  تلاش     
حذف قالیباف

افراد پشت صحنه امنا هم مدت هاست 
در مسیر حذف قالیباف از کرسی ریاست و یا 
تضعیف او گام بر  می دارند که رائفی پور  از آن 
گر چه او با لیست جبهه صبح  جمله است. ا
کات  ایران در انتخابات حضور یافت اما اشترا
کات  زیادی با اعضای امنا دارد که یکی از اشترا

به حذف قالیباف از عرصه سیاست ورزی 
در  و  دفعات  به  رائفی پور   است.  مربوط 
سخنرانی های مختلف، قالیباف را مورد انتقاد 
و تخریب قرار داده است؛ مجلس را زیرسوال 
کنش به  برده تا قالیباف را تخریب کند؛ او در وا
گر کسی  صحبت های قالیباف که گفته بود ا
۱۴0 سکه دریافت کرده، دادستان این موضوع 
شما  »شخص  بود:  گفته  کند،  پیگیری  را 
هیچ اعتقادی به شفافیت نداشته و از ترس 
بنده و رسانه ها به آن تن داده اید و اصطلاحا 
شفافیت را من در پاچه مجلس کرده ام که 
صدالبته به این کار افتخار می کنم!« رائفی پور 
از قدرت جبهه ای که ایجاد کرده به خوبی 
 ! گاه است و از قدرت قالیباف هم همین طور آ
شاید از همین روست که در کنار تخریب، در 
ادبیات خود تحقیر امثال قالیباف را نیز جای 
می دهد تا شاید اندکی آرام شود! جنجال 
رائفی پور   دامن سایر اصولگرایان را هم گرفته 
است چنانکه در بهمن سال گذشته مدعی 
شد: »در مجلس کنونی نماینده ای داریم که 
۱۴0 سکه گرفته و تایید صلاحیت شده است.« 
پس از آن بود که محمدرضا صباغیان بافقی، 
نماینده مهریز یزد در تذکری شفاهی خطاب 
به قالیباف خواستار برخورد قانونی با او و دفاع 
از  شأن مجلس شد که اتهامات بسیاری علیه 
او مطرح شده است. قالیباف در پاسخ به تذکر 
صباغیان گفت: »قانون انتخابات درباره این 
موضوعات موارد لازم را پیش بینی کرده است 

و قوه قضائیه نیز در این زمینه مسئولیت دارد 
که به خوبی دنبال می کند. حتما کسانی که 
پاسخگو  باید  می کنند  درست  شائبه ای 
باشند. این موضوع در یک برنامه زنده گفته 
که شورای  ح شده  شده و به گونه ای مطر
نگهبان نیز مطلع بوده و آن نماینده را تایید 
کرده است. دادستان به عنوان مدعی العموم 
گر واقعا  باید این موضوع را پیگیری کند. ا
حرفی که زده شده اتفاق افتاده باشد، باید 
گفت فردی که سکه گرفته است نه صلاحیت 
حضور در این مجلس و نه صلاحیت حضور 
گر این حرف  در مجلس آینده را دارد، اما ا
صحت ندارد باید با فردی که این موضوع را 
ح کرده است برخورد شود. دادستان  مطر
باید به این موضوع ورود کرده و آن را پیگیری 
کند تا هم مردم و هم مجلس شورای اسلامی 
در جریان قرار گیرند.« رائفی پور کم نیاورد و 
در پاسخ به قالیباف نوشت: »جناب آقای 
قالیباف وقتی آقای قاسمیان مشاور شما، 
رئیس مرکز اسناد، موزه و کتابخانه مجلس 
صراحتا اعلام کردند دویست نفر )دوسوم( 
از نمایندگان مجلس از جمله شخص شما 
هیچ اعتقادی به شفافیت نداشته و از ترس 
بنده و رسانه ها به آن تن داده اید و اصطلاحا 
شفافیت را من در پاچه مجلس کرده ام که 
صد البته به این کار افتخار می کنم! آیا نیازی 
ندیدید که مدعی العموم درباره این ادعا ورود 

پیدا کند؟«

   ضربه به برادر محبی
محبی،  جلیل  و  برگشت  ورق  اما  دیروز 
در  مجلس  پژوهش های  مرکز  کارشناس 
اصرار  »هرچه  نوشت:  خود  توییتر  صفحه 
کردم آقای رائفی پور   نیامد مناظره کند. اسناد 
زیر سوالات من بود. بیش از صد میلیارد 
تومان در دکان مصاف پول جابه جا شده. 
یاحق«  کنید.  مناظره  او   با  خودتان  شما 
کانال جلیل محبی،  اسناد منتشر شده در 
حقوقدان نشان می دهد طی دو سال به 
حساب موسسه مصاف نزدیک به ۱00 میلیارد 
تومان واریز شده که ۱۴ میلیارد تومان آن به 
کبر  ، برادر علی ا حساب امیرحسین رائفی پور
رائفی پور   است. محبی گفت: پول هایی است 
که جابه جا شدند؛ یعنی برخی از پول هایی 
که به حساب اشخاص حقیقی واریز شده، 
دوباره به حسابی برای رائفی پور یا مصاف 
که این شائبه دارد و شامل  بازگشته است 
مواد ۱، 2 و 3 قانون مجازات اسلامی است 
که دادستان باید ورود پیدا کند. وی اظهار 
داشت: »زمانی که دادستان به این دو حوزه 
ورود پیدا کند، می تواند از بانک مرکزی و مرکز 
شورای اسلامی استعلام بگیرد. این اسنادی 
است که در دست مخالفان قالیباف است 
و ربطی به او ندارد. ما در حقوق دو موضوع 
 ». داریم، یک پرونده قضائی و یک واقعیت امر
ظاهرا رائفی پور   پس از انتشار اسنادی از سوی 

جلیلی از سیستم بانکی کشور گلایه کرد.

   رئیس در برزخ 
چالش رائفی پور  و قالیباف از نگاه برخی 
برای یک کرسی است. اما آیا قالیباف می تواند 
از این کرسی بلند نشود؟ برخی معتقدند او در 
نهایت رئیس مجلس خواهد شد اما با توجه 
به اتفاقاتی که رخ داده، فرمانده سابق نیروی 
انتظامی دیگر اقتداری در بهارستان نخواهد 
فعالیت  اجازه  او  به  مخالفانش  و  داشت 
برخی پیشنهاد می کنند  مفید نمی دهند. 
قالیباف از مجلس دوازدهم استعفا دهد تا 
بیش از این تخریب و تبدیل به مهره سوخته 
نشود. از سوی دیگر قالیباف ناخواسته از 
گر  دایره سیاست به بیرون رانده می شود و ا
کت و بی تاثیر  استعفا دهد، تبدیل به مهره سا
خ است  خواهد شد. قالیباف این روزها در برز

و ناراحت.
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گفت وگو

دوئل رائفی پور  با رئیس به کجا می رسد؟

خداحافظی قالیباف با سیاست و شاید ریاست!
گری جلیل محبی درباره مخالف قالیباف: ۱۴ میلیارد به حساب برادر رائفی پور  واریز شد    افشا

آرمان ملی- حمید شجاعی: بحران غزه که ماه ها از آن 
می گذرد همچنان لاینحل باقی مانده و تمامی مسیرها و 
تلاش ها برای رسیدن به یک توافق و آتش بس به در بسته 
خورده است. هر چند که طی ماه های گذشته حماس و 
کره در  اسرائیل با واسطه هایی در دوحه یا سایر شهرها به مذا
جهت رسیدن به آتش بس می پرداختند، اما از آنجا که به طور 
کره در شرایط برابر و یکسان  مشخص اسرائیلی ها به مذا
کرات و  اعتقادی نداشته، ندارند و نخواهند داشت این مذا
گفت وگوها با شکست مواجه شده و همواره نیز علت شکست 
کرات صلح بوده است. امری که  خروج هیأت اسرائیلی از مذا
البته چندان تازگی هم ندارد و پیش از این نیز بارها در مقاطع 
مختلف اتفاق افتاده است. اما آنچه مسلم است اینکه بدانیم 
کرات صلح چه خواسته و می خواهند که تن  طرفین از مذا
کرات داده اند. قدرمسلم حماس از رسیدن به  به این مذا
آتش بس و توافق خواهان پایان جنگ و رسیدگی به مردم 
جنگ زده غزه و مهم تر از همه تشکیل یک دولت مستقل 
کید  تا ان  روی  بر  نیز  غربی ها  حتی  که  است  فلسطینی 
کرات صلح می خواهد  دارند. اما آنچه رژیم اسرائیل از مذا
کره  کمی متغیر از حماس است و به طور کلی در شرایط مذا
چندان قابل قبول و دستیابی نیست. اسرائیلی ها در ابتدا 
توافق را برای آزادی گروگان  های خود می خواهند، اما توافق 
یا آتش بس را نقطه پایانی جنگ تلقی نمی کنند و به عبارتی 
با  می خواهند  بلکه  دهند  خاتمه  را  جنگ  نمی خواهند 
استفاده از آتش بس های موقت شرایط خود را سامان بخشند 
و اسرای خود را آزاد کنند و پس از پایان مدت آتش بس یا 
توافق کوتاه مدت حملات خود به مواضع حماس یا جبهه 
مقاومت را از سر بگیرند. حتی تندروها و افراطیون کابینه 
«، »اسموتریج« و خود نتانیاهو  نتانیاهو امثال آن »بن گویر
اساسا نگرشی به مساله دو کشوری ندارند و در نظر آنها باید 
تحت هر شرایطی حماس حذف شود تا آنها بتوانند اهداف 
خود را پیش ببرند. لذا بر همین مبنا است که پیشنهادات 
مختلف از سوی آمریکا، اروپایی ها و حتی اعراب چون مصر 
را نیز نپذیرفته و کنار می گذارند. چرا که این پیشنهادات در 
جهت ختم منازعه است اما رژیم اسرائیل می خواهد امتیازات 
خود را به نحوی بگیرد که هر زمان اراده کرد دوباره جنگ را از 
سر بگیرد. البته نکته دیگری هم وجود دارد که در نوع خود 
قابل تامل است و بسیاری بر آن تکیه می کنند. اینکه نتانیاهو 
می داند هر گونه آتش بس، توافق یا در جنگ وقفه ای بیفتد 
باعث خواهد شد انتقادات شدید در داخل اسرائیل به او و 

دولتش، فشارهای خانواده اسرا و همچنین جو منفی جهانی، 
دولت نتانیاهو در مرز اضمحلال و فروپاشی قرار گیرد و خود 
او نیز از اریکه قدرت به زیر کشیده شده و دادگاهی شود. لذا 
تحت هیچ شرایطی زیر بار توافق نمی رود. به طور کلی نگاه 
اسرائیلی ها به توافق نیز بیش از آنکه نگاه راهبردی باشد نگاه 
کتیکی و مقطعی است به همین جهت با وجود تلاش  های  تا
گسترده برای رسیدن طرفین به توافق همچنان توافق یا 

آتش بس کلمه ای دور از دسترس است.

   از تلاش برای توافق تا شکست نشست قاهره
نشست قاهره شاید محلی بود که می شد پس از چند ماه 
میزبانی برای توافق میان حماس و رژیم اسرائیل باشد، اما 
با وجود تلاش های بسیار واقعیت امر عیان شد که از اساس 
قرار نیست توافقی حاصل شود و تلاش  های بقیه طرف ها نیز 
بیشتر تلاش های مذبوحانه ای بوده است. جایی که پس از 
کره کننده حماس برای رسیدن  کرات چند روزه هیأت مذا مذا
کرات  ح شده در مذا به توافق طبق شروط و بندهایی مطر
رضایت داد و به نظر می رسید که بالاخره توافق و آتش بس 
به انجام خواهد رسید. اما بازهم این هیأت اسرائیلی بود 
کرات در آستانه توافق با  که زیر میز زد و باعث شد تا مذا
شکست مواجه شود. بر پایه همین امر نیز جنبش حماس 
کرات  بامداد جمعه اعلام کرد: »هیأت شرکت کننده در مذا
آتش بس غزه در قاهره، این شهر را به مقصد قطر ترک کرده 
کنون توپ کاملا در زمین اسرائیل است.« در بیانیه  است و ا
کره کننده قاهره را به مقصد  حماس آمده است: هیأت مذا
دوحه ترک کرد، اشغالگران عملا پیشنهاد میانجیگران را رد 
کردند و در چند موضوع اساسی به آن اعتراض کردند. این 
بیانیه می افزاید که جنبش به این پیشنهاد پایبند است، 
کنون توپ به طور کامل در زمین اشغالگران است.  بنابراین، ا
کانال خبری قاهره نیز به نقل از یک منبع بلندپایه گزارش داد 
که هیأت های حماس و رژیم صهیونیستی شرکت کننده در 
کرات قاهره در میانه تداوم اختلافات بر سر آتش بس در  مذا
غزه و تبادل اسرا، مصر را ترک کردند. رادیو رژیم صهیونیستی 
همچنین به نقل از یک مقام »سیاسی ارشد« اشغالگران 
گزارش داد که این رژیم در مورد پیشنهاد حماس ملاحظاتی 
گفته این مقام صهیونیست، هیأت  کرده است. به  ارائه 
کرات به دلیل  اسرائیلی در راه اراضی اشغالی است و مذا
ملاحظات اسرائیل در خصوص پیشنهاد حماس از طریق 
میانجی گران به پایان رسید.« قدر مسلم اسرائیل به رفح 

حمله خواهد کرد اما جالب موضع گیری آمریکا است که از 
طرفی بایدن از عدم ارسال تسلیحات به اسرائیل می گوید 
و از طرف دیگر از حمله اسرائیل به حماس حمایت می کند. 
به نظر می رسد نتانیاهو در شرایط آچمز قرار گفته چرا که تصور 
کنون با چالش مواجه شده  نمی کرد حماس توافق را بپذیرد و ا
است و توپ را در زمین خود می بینند و به جای گوش دادن به 
کره پشت کرده و جنگ  حرف طرف های میانجی باز هم به مذا

را در پیش گرفته است.

   طرفین می خواهند توانایی عملیاتی خود را حفظ کنند
تحولات  خصوص  در  بین الملل  مسائل  تحلیلگر  یک 
غزه، نشست قاهره و شکست این نشست اظهار داشت: 
دیپلماسی ادامه جنگ است و اتفاقی که افتاده نیز ادامه 
همین موضوع است. هم اسرائیل و هم حماس می خواهند 
که توانایی عملیاتی خود را  گونه ای به توافق برسند  به 
بعد از توافق احتمالی یا دیپلماسی حفظ کنند. به همین 
دلیل باید موضوع را در این قالب دید و ابراز امیدواری ها و 
ح می شود بدون توجه به این اصل کلیدی  مواضعی که مطر
بی نتیجه است. حشمت ا... فلاحت پیشه به »آرمان ملی« 
گفـت: هدف اسرائیل این است که توان کنترل عملیاتی بر 
تهدید های موجود در غزه را به صورت کامل به دست بیاورد 
و به همین دلیل نیز از زمانی که حماس به توافق چراغ سبز 
نشان داد بلافاصله اسرائیل حمله به رفح را شروع کرد و 
سعی کرد که شاهراه های کلیدی ارتباطی غزه را قطع کند 
گر هم توافقی شکل گرفت پس از آن غزه شبیه اریحای  که ا
20 سال پیش شود. یعنی تبدیل به منطقه ای شود که عملا 
هیچگونه تهدید امنیتی از آن برای اسرائیل شکل نگیرد و 
حامیان حماس یا پس از حماس نتوانند اقداماتی را شکل 
دهند. وی افزود: اسرائیل سعی می کند شرایطی ایجاد کند 
که کنترل امنیتی غزه را حفظ کند تا هیچ گروهی در آینده 
امکان عملیات علیه رژیم اسرائیل را نداشته باشد. در نقطه 
مقابل حماس سعی می کند شرایط سیاسی لازم برای تداوم 
حضور در غزه را حفظ کند لذا نمی خواهد به عنوان یک گروه 
شکست خورده از تحولات بیرون برود. لذا این موضوع باعث 
کان شرایط جنگی حفظ شود. طرفین می خواهند  شده تا کما
کرات داشته باشند و نتیجه این است  دست بالا را در مذا
که اسرائیل می خواهد حماس را حذف کند و حماس هم 
نمی خواهد از صحنه عملیاتی و سیاسی حذف شود به این 

دلیل توافق در شرایط کنونی ناممکن شده است.

تلاش ها نتیجه نداد؛ نشست قاهره شکست خورد

حماس در پی توافق؛ اسرائیل در پی حمله به رفح
      حشمت ا... فلاحت پیشه در گفت وگو با »آرمان ملی«:  توافق در شرایط کنونی ناممکن است

محمود عباس زاده مشکینی:

دولت احمدی نژاد موفق تر از 
دولت رئیسی بود

قالیباف بازهم رئیس مجلس می شود

محمود عباس زاده مشکینی از جمله نمایندگان 
مجلس یازدهم است که مدافع استمرار ریاست 
قالیباف در مجلس است. او بر این باور است که در 
مجلس دوازدهم شکاف ها جدی تر است، از این رو 
فرد با تجربه ای مانند قالیباف می تواند شرایط را 
جمع کند خبرآنلاین نوشت: عباس زاده مشکینی 
نمره ۱۶ را به ریاست قالیباف بر مجلس می دهد و 
گر من به جای قالیباف رئیس مجلس  اظهارکرد: »ا
شرکت  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  باشم 

نمی کنم.« گفت وگوی او را می خوانید. 
   مجلس یازدهم را مجلس حامی دولت 
آخر  روزهای  این  ولی  می دانند  رئیسی 
تریبون های زیادی در رابطه با نقد به دولت باز 
می شود، این را به حساب روزهای آخر بگذاریم 
یا اینکه واقعا عملکرد دولت رئیسی نقدبرانگیز 

شده است؟
بعد از انتخابات مجلس، برخی از نمایندگان 
رأی آورده اند و اسب شان از پل رد شده است. 
برخی ها هم که رأی نیاورده اند راحت هستند و 
مقداری راحت تر صحبت می کنند. این طبیعی 
است که در چنین شرایطی نقدها یک مقدار قابل 
گی خوبی  بیان تر می شود. البته دولت هم ویژ
دارد. حداقل اش می توانم بگویم اینکه عمدا 
حاشیه سازی نکرد. بعدا حاشیه تولید شد که 
حاشیه های سهوی بودند و دولت مقصر نیست. 
این دولت خیلی به تعبیری حاشیه ساز نشد و از 
حاشیه پرهیز کرد. این دولت سعی کرد در بین 

ارکان نظام انسجام ایجاد شود.
   منظورتان همان یکدستی است؟

بهتر است بگوییم انسجام ایجاد شد. با وجود 
اینکه کشور تحریم بود منابع مالی اغلب پروژه های 
کشور تأمین شد. به نظرم بزرگ ترین  عمرانی 
توفیق برای ما این است که زاویه بین این دو پدیده 
کمیت  دولت - ملت، کم باشد. این انسجام در حا
که خوشبختانه بخشی از آن ثمره گفتمان این 
دولت است، تجربه و شروع خوبی هم بود، من به 
مراتب دولت آقای احمدی نژاد را موفق تر از این 
دولت می بینم. واقعا برای این دولت موفقیت 
نمی بینم. حتی پروژه ها هم کار این دولت نیست، 
کار آدم های مختلفی است که قسمت قسمت 
انجام شده یک جایی به نتیجه رسیده. مثلا فرض 
کنید در بحث راه آهن تهران- اردبیل، این راه آهن 
که یک روزه نمی شود، 2 ساله  هم نمی شود، حتما 

کار 20 سال است... 
   عزم و اراده ای در دولت رئیسی مشاهده 

می کنید که به این سمت برود؟
افزایش مشارکت فقط کار دولت نیست. به نظرم 
کار سیاسیون، احزاب، متأسفانه احزاب ما تعطیل 
هستند. هنوز در کشور ما بسیاری از حزبی ها و 
فعالان سیاسی نمی دانند خانه احزاب یک تشکل 
صنفی است و اصلا سیاسی نیست. در حقیقت 
مجوز خانه احزاب سیاسی نیست و بسیاری از 

دبیران کل احزاب این نکته را نمی دانند.
   پس به نوعی آن نگاه پادگانی که برخی ها 

می گویند در مجلس احساس می شد؟
نمی خواهم از این کلمه استفاده کنم. اصلا در 
مجلس این فضا نمی تواند شکل بگیرد. فرمانده 
انتخاب  نمی شود،  نصب  تعبیری  به  مجلس 
می شود. مجلس جای خیلی عجیبی است، 
ساختار بسیار پیچیده ای دارد. در پادگان فرمانده 
را نصب می کنند، از سرباز رأی نمی گیرد اما در 
مجلس این نمایندگان هستند که رئیس مجلس 
را انتخاب می کنند. در بسیاری از موارد اختیارات 
رئیس مجلس با اختیارات نماینده یک شهرستان 
کوچک هیچ تفاوتی ندارد. به نظر بنده استفاده از 
برخی از کلیدواژه ها به دلیل درگیری های جناحی 
بود. اتفاقا در بسیاری از موارد قالیباف وقتی 
مشاهده می کرد جریان نسبتا قوی در مجلس 
گرفته و ۱0 تا ۱5 نماینده تصمیم می گرفتند اقدامی 
انجام دهند، حتما قالیباف هم تمکین می کرد. 
گر قالیباف بخواهد در مجلس آینده هم  به نظرم ا
رئیس شود، موفق تر از این مجلس خواهد بود. 
او تجربه اداره مجلس را نداشت. این دوره تجربه 
کسب کرد. اما با توجه به اینکه تجربه ای نداشت، 

من نمره قالیباف را در مجلس بالای ۱۶ می دهم.
   فکر می کنید قالیباف دوباره رئیس خواهد 

شد؟
به نظرم قالیباف رئیس مجلس خواهد بود 
که حیف است کسی که چهار سال تجربه دارد.  چرا
انصافا با اینکه دوره اول ریاست مجلس قالیباف بود 
خیلی خوب ظاهر شد. همین که تمرکز مجلس را 
روی مطالبات اصلی مردم آورد و از حاشیه پرهیز 
شد، دستاورد خوبی است. بنده قالیباف را یک 
آدم کاملا اخلاقی می دانم. اما عقیده دارم با توجه 
به ظرفیت شخصی و جایگاهی که داشت، بسیار 
بعضی  کند.  نقش  اعمال  می توانست  بیشتر 
جاها آدم باید از حق خودش بگذرد. در مجموع 
بزرگ ترین نیاز کشور در شرایط فعلی ترمیم سرمایه 
اجتماعی است چون انرژی و اقتدار کشور ما مربوط 
به همان سرمایه و انسجام اجتماعی است که 

مجلس قالیباف در این زمینه زیاد کار نکرد.
    واقعا رئیسی بهترین گزینه رئیس جمهوری 
سال ۱۴۰۰ بود؟ بسیاری بر این باور هستند 
گر قرار بود رئیسی و قالیباف رئیس دو قوه  که ا
شوند، بهتر بود اینها با هم جابه جا می شدند، 
یعنی قالیباف برای اجرا بهتر است و رئیسی برای 

ریاست صرف... 
آن کاندیداهایی که در سال ۱۴00 در میدان 
ماندند، خودشان هم تشخیص شان این بود که 
رئیسی بهترین گزینه است. بازهم اعتقادم این 
است در میان کسانی که بودند، رئیسی از همه 

آنها سرتر بود. 


